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Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg 
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24. august 2018 

Svar på Sundheds- og Ældreudvalgets spørgsmål nr. 1124 (Alm. 
del) af 22. juni 2018 stillet efter ønske fra Stine Brix (EL)  

Spørgsmål 

Ministeren bedes oplyse udviklingen i udgifter til sygehusmedicin siden 2007 
samt hvilke forventninger, der er til udviklingen for de kommende år. 
 

Svar 

I forbindelse med økonomiaftalerne fastætter regeringen og Danske Regioner 
årligt en ramme for regionernes økonomi. Aftalerne gælder for den samlede øko-
nomi under ét.  
 
Med den seneste økonomiaftale for 2019 er det aftalt, at det regionale udgiftsni-
veau på sundhedsområdet løftes med 1,0 mia. kr. til forsat udvikling af sundheds-
væsnet, herunder 0,2 mia. kr. til løft af psykiatrien. 
 
Det er regionernes ansvar, at prioritere inden for de med økonomiaftalerne fast-
satte rammer, herunder fx indsatser på sygehusene vedrørende medicinområdet. 
Det understøtter, at den regionale prioritering sker under hensyn til en samlet 
afvejning af lokale forhold, bindinger og øvrige opgaver. 
 
Der er til brug for besvarelsen indhentet bidrag fra Sundheds- og Ældreministeriet 
vedrørende skønnet for udviklingen på sygehusmedicinområdet, der indgår som 
led i de samlede drøftelser om økonomiaftalen for 2019.  
 
Sundheds- og Ældreministeriet har oplyst følgende: 
 
"De angivne skøn på medicinforbruget i 2018 og 2019 er opgjort af Sundhedsda-
tastyrelsen og baseret på Lægemiddelstatistikregisteret. Skønnet er baseret på den 
faktiske udvikling til og med marts 2018 samt kendskab til blandt andet patentud-
løb, nye lægemidler og indikationsudvidelser. Det bemærkes, at skønnene er be-
hæftet med betydelig usikkerhed. Det skyldes bl.a., at det er vanskeligt at vurdere 
effekten af patentudløb og introduktionstidspunkt for nye lægemidler mv. Skøn-
nene har bl.a. indgået i drøftelserne med Danske Regioner om aftalen om regio-
nernes økonomi for 2019. 
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Tabel 1 nedenfor viser udgifterne til sygehusmedicin i årene 2007-2017, og skøn 
på medicinforbruget i 2018 og 2019 samt udviklingen. 
 
Følgende fremgår bl.a. af tabellen: 

- Fra 2007 til 2017 er medicinforbruget på sygehuse steget med 103 % 
- Den årlige vækst i medicinforbruget på sygehuse fra 2007 til 2017 er på 7,3 

% 
- Medicinforbruget på sygehuse skønnes at stige fra 8,8 mia. kr. i 2017 til 9,2 

mia. kr. i 2018 og fra 9,2 mia. kr. i 2018 til 9,5 mia. kr. 2019". 
 

Tabel 1           

Udgifter til medicin, 2007-2019, årets priser, mia. kr.           

  2007** 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018* 2019* 

Udvikling 
2007-
2017, 
pct. 

Årlig 
vækst/fald 
2007-2017, 

pct. 

Sygehusmedicin1 4,3 4,9 5,5 5,8 5,9 6,5 6,9 7,5 7,9 8,1 8,8     103% 7,3% 

Sygehusmedicin2           6,4 6,9 7,8 7,9 8,1 8,8 9,2 9,5     

Anm.: I henhold til praksis pris- og lønreguleres medicinudgifterne ikke grundet tekniske årsager. År markeret med * angiver skøn. **Der er 
korrigeret for, at en region ikke har indberettet udgifter til sygehusmedicin i 2007 
1De opgjorte regionale udgifter, Danmarks Statistik (REGR31) afgrænset på gr. 120 

2Sundhedsdatastyrelsens Lægemiddelregister 

Kilde: Danmarks Statistik samt Sundhedsdatastyrelsens Lægemiddelregister     

 

Det bemærkes til svarbidraget fra Sundheds- og Ældreministeriet, at opgørelserne 
om udgifterne til sygehusmedicin i tabel 1 kommer fra Danmark Statistik hen-
holdsvis Sundhedsdatastyrelsens Lægemiddelregister.  
 
Opgørelsen fra Danmarks Statistisk omfatter regionernes regnskabsmæssige op-
lysninger vedrørende indkøb af medicin, mens opgørelsen fra lægemiddelregisteret 
omfatter udlevering af medicin fra sygehusapotekerne til sygehusafdelingerne op-
gjort efter konkrete præparater (værdiansat efter listepriser). Opgørelsen fra Dan-
marks Statistik er således en udgiftsopgørelse, mens opgørelsen fra lægemiddelre-
gisteret er en forbrugsopgørelse.  
 
Med venlig hilsen 
 
 
Kristian Jensen 
Finansminister 
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